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15. novembril oli Järvakan-
di Kultuurihallis lõbus peo-
õhtu lastele. Kultuurihalli, 
aleviraamatukogu ja kooli 
ühisel ettevõtmisel toimus 
pärimuskultuuri aastale pü-
hendatud kirjanduslik laste-
karneval ning selle raames 
näitemängukonkurss.

Konkursilaval astusid 
publiku ja žürii  (Agnes Jevs-
tafjev, Rita Merekivi ja Vahur 
Licht) ees üles I, II ja IV klas-
si näitetrupid ja kultuurihalli 
noorte teatriring. Kaasahaa-
ravateks näidenditeks olid 
seatud muinasjutt „Vaeslaps 
ja talutütar“ ja mitmed rahva-
jutuainelised lood. Saime tea-
da, miks merevesi on soolane 
ja kuidas jänesel mokk lõhki 
läks, huvitav oli jälgida se-
dagi, kuidas sääsed hobusest 
jagu said.

Lõbusad ja kaasakisku-
vad lavalood ja säravad noo-
red näitemängulised ajasid 
elevile saalis olnud publiku 
ja panid žürii ütlema palju 
kiidusõnu. Et oli ikkagi näi-
temängukonkurss, pidi žürii, 
hoolimata sellest, et kiitis 
kõiki, välja valima ka pa-
rema kollektiivi, nimetades 
selleks IV klassi näitetrupi. 
Samas tunnustati ka noori 
näitlejaid, tõstes esile sära-
vaima rollitäitja, julgeima 
lauluülesvõtja, lootustand-

vaima näitleja.
Teise osa õhtust moo-

dustas lustlik kirjanduslik 
karneval. Kostüümide val-
mistamisel olid vaeva näi-
nud nii lapsevanemad kui ka 
lapsed-karnevalitegelased. 
Esitleti ja tutvustati toredaid 
kostüüme ning räägiti oma 
tegelaskujudest, kelleks oldi 
selleks õhtuks maskeerutud. 
Üheskoos tantsisid ja tralli-
tasid  väike nõid, vikatimees, 
kurat, kuradimoor, Arabella, 
Sipsik, nõianeiu, haldjad, 
hundid ning lambad, kohal 
oli ka hobune. Uusi teadmisi 
saadi ja olemasolevaid kont-
rolliti kirjanduslikus mälu-
mängus. Tublid olid kõik 
osalejad.

Meeleoluka lühipalaga 
„Klaasisepa naine“  esines 
kultuurihalli täiskasvanute 
harrastusteater.
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Lauamängude nädalavahetus
22. novembril kogunesid Järvakandi Avatud Noortekes-
kusesse taas lauamänguhuvilised üle Eesti, s.h maail-
matasemel mängijad ja ka mänguloojad. 

Ettevõtmise eesmärk oli veeta põnev nädalavahe-
tus, õppides uusi mänge ja jagades oma mänguteadmisi 
ning oskusi teistega. 

Kaasa said lüüa kõik soovijad ja huvilisi oli palju. 
Meie väikeses Järvakandis on 7–26aastaseid noori um-
bes 300. Lauamängude nädalavahetusel oli noortekes-
kuses kohal neist üle 50. 

Tänan Ludo Lauamänguklubi ja alati lahedaid klubi-
liikmeid. Eriline tänu ühele klubilisele, kes oma väheka-
sutatud mängud meile kinkis ja tekitas sellega vajaduse 
lauamänguriiuli suurendamise järele. Kes veel ei ole 
uudistamas käinud, siis tulge ja proovige uusi mänge. 

Mikk Merekivi 
Järvakandi ANK juhataja 

Volikogu istungitest osavõtt 
Järvakandi Vallavolikogu eelmises koosseisu (2009– 
2013) töös osales 18 isikut (osa neist asendusliikmena). 
Istungeid peeti kokku 45.

11 valituks osutunud saadikust osales volikogu töös 
kogu valitsemisperioodi (4 aastat) 4: Enno Alliksaar (45 
istungist 42), Katrin Anto (45/42),  Eha Teras (45/36) ja 
Liis-Mail Moora  (45/32). 

Seoses tööleasumisega vallavalitsuse liikme või val-
laametnikuna lahkusid volikogust Mart Järvik (3/3), 
Eerik Salumäe (3/3) ja Katrin Kuum (10/8). Elukoha-
vahetuse või istungitel mitteosalemise tõttu lõppesid 
Kristo Rajasaare (29/16), Jevgeni Pärja (22/10), Uku 
Tiituse (8/3) ja Peeter Kustmanni (6/3) volikogu liikme 
volitused.

Valimiskomisjon määras sel perioodil volikogusse 
järgmised asendusliikmed: Raul Kivilo (42/30), Anato-
li Riippinen (42/35), Kalju Turro (39/35), Marko Mat-
son (37/32), Piret Lindmaa (35/28), Regiina Jõhvikas 
(23/9), Sirje Ahtijainen (16/11).
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13. detsembri varahommikul jõudis Järvakanti võimas tormituul. 
Ilmselt suurim kahju on põhjustatud elamule Pargi  2, kus koos 

ülemise paneeliriviga lendas minema maja katus, lõhkudes nelja 
autot, millest vähemalt üks läheb mahakandmisele. Inimesed kan-
natada ei saanud. Hommikul algas kahjude likvideerimine (abiks 
OÜ Järvakandi Kommunaal) ja maja katuseosa katmine ehitustel-
giga (Adelante Tellingud).

Tormi järel oli alev ka joogiveeta, sest maha langenud puud 
lõhkusid pumbajaamu toitva elektriliini, seetõttu ei tööta lasteaed. 
Hooldekodule käis vett andmas Järvakandi päästekomando põhi-
auto, hoones puudus ka elekter. Elektrita jäi ka mitu elamut.

Maha langenud puu tõttu sa kahjustada ka üks auto Rahu tä-
naval. 

Tormi ajal oli raskendatud telefoniühenduse saamine Häirekes-
kusega, seetõttu helistati tihti  päästekomando pealikule, kes öösel 
ka lihtsamaid olukordi lahendamas ja koordineerimas käis. Nõu 
pidas valla kriisikomisjon, kahjustuste likvideerimisele kaasati ka 
ehitus- ja majandusnõunik.

Marko Matson

Torm võttis vee ja lõhkus katuseid

Torm viis katuse

Esinemisjärge ootamas

Kultuurihallis peeti karnevali

Sääsed hobust kiusamas
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Väljaandja Järvakandi Vallavalitsus 
Järvakandi, Tallinna mnt 17 
Toimetaja Jaanus Randla; tel 489 4710
e-post: kaja@jarvakandi.ee
Trükk: Kuma trükikoda

VOLIKOGU
Uue volikogukoosseisu kolmas istung toimus 20. novemb-
ril. Istungist võtsid osa Enno Alliksaar, Karin Lega, Peeter 
Kustmann, Katrin Anto, Marko Matson, Mikk Merekivi, 
Valli Raidma, Tiina-Kai Logberg ja Riigo Radik. Puudusid 
Raul Kivilo, Sirje Ahtijainen.
Volikogu komisjonide esimeeste ja aseesimeeste valimine

Volikogu otsustas valida eelarvekomisjoni esimeheks 
Sirje Ahtijaineni ja aseesimeheks Raul Kivilo; haldus- ja 
arengukomisjoni esimeheks Enno Alliksaare ja aseesime-
heks Mikk Merekivi; sotsiaalkomisjoni esimeheks Karin 
Lega ja aseesimeheks Katrin Anto.
Vallavalitsuse liikmete kinnitamine

Volikogu kinnitas vallavalitsuse liikmeteks Mart Järvi-
ku, Eerik Salumäe, Tiiu Uugi, Katrin Vahemetsa ja Aet-
Triin Vasnu.
Esindaja nimetamine Raplamaa Omavalitsuste Liidu 
täiskogusse

Volikogu otsustas nimetada Järvakandi Vallavoliko-
gu esindajateks Raplamaa Omavalitsuste Liidu täiskogus 
Marko Matsoni ja Katrin Anto; Järvakandi Vallavalitsuse 
esindajateks Mart Järviku ja Katrin Vahemetsa.
Esindaja nimetamine Raplamaa Omavalitsuste Aren-
gufondi nõukogusse ja hariduse osafondi

Volikogu nimetas Järvakandi Vallavolikogu esindaja-
teks Sihtasutuse Raplamaa Omavalitsuste Arengufondi 
nõukogus Enno Alliksaare ja Sihtasutuse Raplamaa Oma-
valitsuste Arengufondi hariduse osafondis Aet-Triin Vas-
nu.
Esindajate nimetamine Eesti Linnade Liidu üldkoos-
olekule ja volikogusse

Volikogu otsustas nimetada Järvakandi valla esindaja-
teks Eesti Linnade Liidu üldkoosolekule Marko Matsoni 
ja Mart Järviku, nende asendajateks Katrin Anto ja Katrin 
Vahemetsa; Eesti Linnade Liidu volikogusse Marko Mat-
soni ja tema asendajaks Katrin Anto.
Laenu võtmine

Finantsnõunik Katrin Vahemets ja vallavanem Mart 
Järvik selgitasid volikogule vajadust võtta laenu ühisvee-
värgi- ja kanalisatsiooniprojekti lõpetamise ning  kergliik-
lustee projekteerimise ning tööde alustamise tarbeks. 

Volikogu otsustas 7 poolt ja 2 erapooletu häälega (vas-
tuhääli ei olnud) võtta laenu 75 000 (seitsekümmend viis 
tuhat) eurot.
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Järvakandi päästekomando 
saab elupäästevõimekuse
Järvakandi päästekomando on taas oma arenguteel liikunud 
sammu edasi: isikkoosseisu on suurendatud üheteistküm-
nelt seitsmeteistkümne meheni. See aga tähendab, et korra-
ga on valves vähemalt kolm päästja eriharidusega meest – 
nii saame tagada ka elupäästevõimekuse. 

Kuigi komandos on koosseisukohad täidetud, käib Jär-
vakandis valves ka kõrvalkomandode töötajaid (peamiselt 
Raplast). Põhjuseks see, et hetkel on neli meie meest pääs-
tekooli suunatud, kolm sinna  minemas, üks käib Sisekait-
seakadeemias ja lisandumas on veel kaks. 

Tulemas on ka palgatõus, kus eeliseks haridus, seega on 
päästekooli lõpetanute palgakasv meil 13,5% (suures osas 
on tegemist siiski palga taastamisega, sest masu kärpis ka 
päästjate palkasid 8% võrra).

Lõppev aasta on väljakutsete hulka arvestades möödu-
nud pisut töisemalt kui eelmine, aga siiski jätkuvalt edukalt, 
sest ka sel aastal ei ole meie väljasõidupiirkonnas ühtki ini-
mest hoonesse sisse põlenud – oleme suutnud kõik elusalt 
välja tuua. Nii on see olnud ajast, kui saime endale hinga-
misaparaadid, millega on võimalik siseneda suitsusesse 
ruumi.

Tuletan ka meelde, et suitsuandur kodus võib päästa nii 
elu kui ka vara. Seda küll juhul, kui see on õigesti paigal-
datud, töökorras ja kontrollitud. Kui on inimesi, kes ei saa 
ise suitsuandurit kontrollida ja patareid vahetada, siis he-
listage ning me tuleme ja teeme selle ära. Tasu selle eest ei 
küsita. Ka saab meilt alati nõu küsida tuleohutuseeskirjade 
kohta. Helistada võib Järvakandi päästekomando numbril 
487 7301 või päästeala infotelefonil 1524 (ööpäevaringne 
nõustamine ja kodukülastuse tellimine).

Soovin teile rahulikke ja ohutuid jõule nii Järvakandi 
päästekomando pealiku kui ka Järvakandi vallavolikogu 
esimehena.

Marko Matson

Möödunud aasta kokkuvõtet 
kirjutama asudes rullub mä-
lusoppides lahti lugu, kus on 
nii keerulisi olukordi kui ka 
neist väljapääsuteede otsi-
misi. 

Üksikasjadesse lasku-
mata võib öelda, et lõppev 
aasta oli Järvakandi Valla-
valitsuse jaoks eriti pingeli-
ne. Arvan, et see oli viimase 
kümnendi raskeim, keeru-
kaim aasta.  Eurorahade toel 
elluviidavate  projektide 
omaosalussummad on para-
tamatult tõstnud valla laenu-
koormuse kõrgeks – hetkel 
keskvalitsuse lubatud piiri 
lähedale (60% „puhastatud 
eelarve mahust“). 

Koos peatselt saabuva 
aastavahetusega lõpetame 
valla ajaloo suurima projek-
ti, pea kaks aastat kestnud 
veeprojekti. Selle raames 
ehitasime uue veehaarde 
koos veepuhastusjaamaga, 
u 12 km kanalisatsiooni- ja 
veetrasse, soetasime uue 
trassihooldusauto, renovee-
risime vana veepuhastusjaa-
ma ja osaliselt ka reoveepu-
hasti. Sellesse tööde etappi 
ei mahtunud paraku alevi 
põhjapoolsesse osasse uu-
te trasside ehitamine. Selle 
jaoks tuleb koostada uus ra-
hastamistaotlus ja töödega 
saab alustada pärast rahasta-
japoolse otsuse langetamist. 

Pingeliseks on elu teinud 
just eelarvelaekumiste kehv 
seis, mis omakorda tekitab 
probleeme projektide oma-
osaluse maksmisel. Me ei 
ole eelarve mitterahuldava 
täitumise osas Eestis erand. 
Omavalitsuste rahaline seis 
on üldiselt halb. See on tin-
gitud MASU alguses tehtud 
omavalitsuste ja riigieelarve 
ebaproportsionaalsetest kär-
betest. Omavalitsuste tulu-
de enamkärbitud osa lubati 
aasta pärast taastada, paraku 
pole seda tehtud. Tulemu-
seks on, et riigi tulude kasv 
on oluliselt kiirem kui oma-
valitsuste oma. Elu omava-
litsustes kiratseb, samas kui 
riigiisad kiitlevad ametnike 
palgatõusuga ja riigiametites 
uute töökohtade loomisega.

Vaatamata loo algusosas 
viidatud valla eelarve raha-
liste vahendite nappusele, 
leidsime läinud suvel koos 
valla äriühingutega siiski 
võimaluse tegeleda kooli 
hoonete küttesüsteemi re-
noveerimisega. Lähtudes 
olukorrast, kus õpilaste arv 
koolis on aasta-aastalt lan-
genud, tuleb ka hoonete 
majandamise pool ümber 
korraldada. Energiahindade 
tõustes oli ainuvõimalikuks 
lahenduseks korraldada küt-
tesüsteem ümber nii, et iga 
hoone ja hooneosa oleks 
eraldi juhitav. Tänaseks on 
gümnaasiumi hoonetekomp-
leksil väljavahetatud kõik 
majadesse sisenevad kaug-
küttetrassid, endise ühe soo-
jasõlme asemele on paigal-
datud neli, igale majale oma. 

See annabki võimaluse iga 
maja küttesüsteemi eraldi re-
guleerida ja vastavalt kasu-
tuse eripäradele ka koormust 
vähendada või suurendada. 
Siinkohal tänusõnad tehtud-
töö eest nii OÜ Järvakandi 
Kommunaal kui ka OÜ Jär-
vakandi Soojus töökatele 
kollektiividele.

Kui rääkida ettevõtluse 
käekäigust ja vallapoolsest 
tegevusest selle toetamiseks 
Järvakandis, siis kõige oluli-
semaks teemaks kujunes läi-
nud aastal meie klaasiteha-
sele O-I Production Estonia 
AS uue klaasisulatusvanni 
ehitamiseks ja klaasitaaska-
sutuse süsteemi rajamiseks 
Euroopa Liidu tugirahade 
taotlemine. 

Valla ja Sihtasutus ER-
KAS (Eesti Regionaalse 
ja Kohaliku Arengu Siht-
asutus) koostöös õnnestus 
Keskkonna Investeeringute 
Keskuselt taotleda üle kolme 
miljoni euro abiraha. Teha-
se ehitus- ja rekonstrueeri-
mistööd jäävad peamiselt 
järgmisesse aastasse ja selle 
lõpuks peaks enamik töid 
tehtud saama. Tehase üm-
berehitusest ja uute tehno-
loogiate rakendamisest tin-
gituna alustavad tööstusalal 
ka mõned uued ettevõtted. 
Nendest saame aga konk-
reetsemalt rääkida järgmise 
aasta lõpu poole. 

Väikeettevõtete arengus 
väljaspool tööstusala on 
samuti positiivseid märke. 
Teenindusmajast kolis ära 
ja avas uksed uues kohas 
OÜ LemPir lillepood. Ne-
mad asuvad nüüd päris oma 
majas. Teenindusmajas aga 
avas uksed uus alustav ette-
võte – käsitöökauplus Nobe-
näpp. Lisaks on samas majas 
sõlmitud ruumide kasutu-
se rendilepingud kahe uue 
juuksurist ettevõtjaga ja tööd 
alustab endise volikoguliik-
me Regina Jõhvika osaluse-
ga ettevõte.

Ühe koostööprojekti teos-
tasi meie valla kodaniku 

Janek Lindbergi ja telesaate 
“Kodutunne” meeskonnaga. 
Jõulude ajal peaks sellest tu-
lema eraldi telesaade. Loo-
dame, et koostöö “Kodutun-
de” ja vallavalitsuse vahel 
jätkub ja järgmisel aastal 
saame ellu viia Nõlva tänav 
7 maja taastamise projekti.

Üks suurem töö, millega 
lootsime alustada veel sellel 
aastal, oli tänavavalgustuse 
uuendamine. Endine ehi-
tusnõunik Meelis Tomson 
koostas vastava eskiispro-
jekti ja tänaseks on lõppe-
mas läbirääkimised tööde 
teostamise ning rahastamise 
osas. Tööde algus jääb siiski 
järgmisesse aastasse.

Rõõmu on teinud meie 
kultuuri-, spordi- ja noor-
sootöö valdkonna tegevus. 
Tegutsetakse aktiivselt nii 
Järvakandi Avatud Noor-
tekeskuses kui ka ringide 
tasemel, häid tulemusi on 
näidanud vibuklubi Ilves 
sportlased ja kooli kerge-
jõustiklased. Kaja Vaikre 
ja Rita Merekivi on veda-
nud  klaasikunstiringi tööd, 
korraldanud aastaid ka õpi-
lastööde konkurssi „Minu 
Klaas“. Läinud aastal oli 
konkursist osa võtnud noor-
te arv suur. Koostöös kul-
tuurihalli ja kooli rahvaga 
korraldati emeriitprofessor 
Maie-Ann Rauna taktikepi 
all konkursi võitjate autasus-
tamine. Osavõtjaid oli erine-
vatest Eesti paikadest palju, 
parimate tööde fotod kaunis-
tavad Järvakandi 2014. aasta 
kalendrit.

Mööduva aasta oktoob-
ris toimusid kohalike oma-
valitsuste valimised. Uus 
Järvakandi Vallavolikogu 
koosseis on neljaks aastaks 
valitud ja tööga alustanud. 
Ka vallavalitsuse ja valla-
ametnike koosseis on muu-
tunud. Vallavalitsusest lah-
kus Sirje Mett, tema asemel 
sai abivallavanemaks ja val-
lavalitsuse liikmeks Katrin 
Vahemets. Endine ehitus-
nõunik Meelis Tomson asus 

tööle erasektorisse ja tema 
kohale tuli Neeme Mitt.

Sirje Mett asus pidama 
pensionipõlve, kuigi tema 
nooruslik välimus selleks 
veel justkui põhjust anda ei 
tohiks. Sirje poolt abivalla-
vanemana aastate jooksul 
tehtud töö ja kirjutatud pro-
jektitaotluste hulk on muljet 
avaldavad. Tema tehtu on 
jätnud Järvakandile oma jäl-
je ja arvan, et siinkohal on 
teda hea koos alevirahvaga 
tehtu eest tänada! 

Pidasin ise möödunud 
nelja-aastasel valimisperioo-
dil kahte täiendavat ametit, 
olin Raplamaa Omavalitsus-
te Liidu esimees ja Eesti Lin-
nade Liidu aseesimees. Mõ-
lemad nõudsid pühendumist 
ja aega. Loodan, et suutsin 
nendes ametites kaitsta häs-
ti Järvakandi positsioone. 
Maakondlike arengustra-
teegiate koostamisel tõime 
Järvakandi nelja maakonna 
olulise tõmbekeskuse sekka. 
See annab eeldused soodsa-
teks arenguteks tulevikus.

Käisin end täiendamas 
ka teistes riikides. Austrias, 
Saksamaal ja Poolas õpitu 
andis lisateadmisi energia-
tõhusa ehitamise valdkon-
nas. Lisan artiklile foto, kus 
peale koolituse lõppu Saksa-
maal Freiburgis kutsuti meid 
linnapea vastuvõtule linna 
raekotta.

Lõpetuseks tänan kõiki 
meie vallamaja ja valla all-
asutuste töötajaid! Te olete 
olnud tublid, muidu poleks 
me seda rasket aastat üle ela-
nud! 

Tundub, et taevataat on 
meiega ühes kambas ja taas 
on lootust valgetele jõulude-
le. Vähemalt praegu artikli 
kirjutamise ajal on maa val-
ge ja lumevaiba paksuseks 
on juba vähemalt 5 cm. 

Soovin kõikidele vallako-
danikele rahulikku jõuluae-
ga ning tujuküllast aastava-
hetust.

Vallavanem
Mart Järvik

Tagasivaade aastale 2013

Freiburgis linnapea vastuvõtul Erakogu
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Aleviaamatukogus 
toimus nii mõndagi  
Raamatukogule algas aasta kauaoodatud remondiga. Se-
nised kiivas ja ilmastiku eest mittekaitsvad aknad vahetati 
uute ja soojapidavate vastu. Meeldivalt üllatas kiire ja la-
dus töö käik. 

Kuigi aasta esimene Neljapäevaklubi üritus toimus 
ehitustöödest tingituna klaasiringi ruumis, oli see meelde-
jääv, kuna teemaks valisime õnne ja õnnelikuks olemise. 
Veebruarikuu keskel saime rõõmustada vahetatud akende 
ja sooja toa üle! 

Mitmed ettevõtmised ja kohtumisõhtud oleme kor-
raldanud koostööüritustena kultuurihallis. Näiteks kul-
tuuripärandi aasta teemalised õhtud, emakeelepäeva tä-
histamine. Meeldejääv ja silmaringi avardav oli kõigile 
klubilistele kohtumisõhtu Kadri Valneriga, kes pajatas rei-
simuljeid Marimaalt. Saime teada nii mõndagi huvitavat 
maride elust ja kommetest. 

Seoses raamatukogupäevadega „Kohtume raamatu-
kogus“ kutsusime külla Järvakandist pärit lastekirjaniku 
Margit Saluste. Margitiga koos jutustati-joonistati valmis 
lugu kass Kitist ja koer Mukist. Lastel oli põnev  teada 
saada, kuidas jutust saab raamat. 

Ühel päeval oli kõigil huvilistel võimalik kohtuda val-
lavanemaga, kes kehastus raamatulaenutajaks. Soovijad 
said lisaks lugemissoovitustele ka esmast infot, mis on 
vallas plaanis pärast kohalikke valimisi. Olid ju eelmisel 
päeval olnud valimised ja valimistulemuste põhjal võisi-
me arvata, et uueks vallavanemaks jääb senine. Ka järg-
miste raamatukogupäevade raames saavad lugejad raama-
tukogus kohtuda mõne tuntud inimesega.

Meenutamist vääriv mälupilt jäi väljasõidust Kohila 
näitetrupi etendusele „Veterahva needus”. Vaatamata sel-
lele, et mängisid harrastajad, oli rahvast palju ja etendus 
oli väga hea ning suurejooneline.

Ettelugemispäevi on sel aastal toimunud mitmeid, seda 
nii lasteaias kui ka koolis. 

Hingedekuul meenutasime varalahkunud luuletajat 
Andres Ehinit. Meie maakonnas elanud ja töötanud luu-
letaja on jätnud meile kõigile kustumatu mulje. Kokku-
puutepunkte ja isiklikke kohtumisi austatud luuletajaga 
meenutasid Gitta, Heli ja teised osalejad.

Oleme tänulikud meeldiva koostöö eest kõigile kaasa-
lööjatele ja kultuurihalli töötajatele!

Taimi Veedam

26. novembril sai 85-aasta-
seks Järvakandi tuntud kodu-
loolane ja aktiivne kohaliku 
kultuurielu edendaja Einvald 
Nõulik (pildil). Sel puhul vest-
les temaga Enno Alliksaar.

Teame, et oled sündinud ja 
kasvanud Saaremaa lää-
nepoolseimas maanurgas 
kadakases ja kiviklibuses 
rannakülas Karalas, mis 
kuni käesoleva aasta ke-
vadeni oli paljudele tund-
matu, kuid siis märkas 
seda kogu Eesti. Mis seal 
juhtus?

Karala osutus sel aastal 
televaatajate arvates Ees-
ti  rahva lemmikkülaks. 21. 
juunil läks ETV “Terevisioo-
nis” eetrisse põhjalik saade 
sellest, mis selle tunnustuse 
tõi.
Ka Sina osalesid selles saa-
tes?

Kaudselt, sest see algas 
minu sõnadele kirjutatud 
lauluga „Meie Karala“ ko-
haliku naisansambli esituses.
Kas kirjutasid laulu selle 
saate jaoks?

Ei. Tegin need sõnad 
aastaid tagasi, kui 1992. a 
jaanipäeval toimus Karalast 
pärit väliseestlaste esime-
ne kokkutulek. Kohtuti pä-
rast 1944. aasta põgenemist 
Läände. Karala küla 442 
elanikust lahkus 42, kes kõik 
õnnelikult Rootsi jõudsid. Et 
eespool mainitud telesaade 
toimus jaanipäeva eelõhtul, 
võetigi „Meie Karala“ selle 
motoks. Toon näitena laulu 
lõpu: “… sulle, me Karala, 
laulame täna, / Sulle, kes en-
diselt oled nii kena – /  me 
emade-isade hällide maa, / 
kus sündisin-kasvasin suu-
reks ka ma.”
Karalast said Sa külge ka 
kodu-uurimise pisiku?

Jah. 1946. aasta jaanipäe-
val pärast leerikooli lõpe-
tamist tuli mind õnnitlema 
Karala 6-klassilise algkooli 
juhataja  Sergo Ruumet, kes 
koos lillekimbuga ulatas 
mulle ümbriku sõnadega: 
„See on sulle kogu eluks“. 
Kiri oli adresseeritud temale 
palvega leida noorte hulgast 
keegi, kes võiks teha kaas-

tööd Eesti Rahva Muuseumi-
le (ERM). Alla oli kirjutanud 
Aliise Moora – korrespon-
dentide võrgu juhataja. Kaa-
sas oli ka paar küsitluslehte. 
1947. aastal saadeti koos 
küsitluslehtedega ka ERMi 
korrespondendi liikmekaart. 
Talutööde kõrvalt tegelesin 
kodu-uurijana kuni 1947. 
aasta sügiseni, kui läksin 
Tallinna merekooli. Järgnes 
pikem paus kuni viieküm-
nendate aastate teise pooleni, 
kui hakkasin vanavara kogu-
ma. Harkust leidsin II aasta-
tuhandesse e.m.a kuuluva ki-
vikirve, Keila lähistelt Lehola 
külast (esmamainimine 1241. 
a) sain kõige arvukamalt kir-
jalikke pärimusi ja ka hulga-
liselt ainelist vanavara.

Alates 1959. aastast, kui 
kolisin perekonnaga Järva-
kanti, hakkasin kirja pane-
ma vanade klaasimeistrite ja 
Piusa liivakaevurite mäles-
tusi, koguma vanu esemeid, 
dokumente, fotosid jne, 
millest tänu mitmele aja-
loonäitusele kujunes 2002. 
aastaks välja Eesti esimene 
klaasimuuseum – Järvakan-
di klaasimuuseum.
Järvakandis tegelesid Sa  
Järvakandi Tehaste Vaba-
tahtliku Tuletõrje noor-
tesalga instruktorina ja 
täiskasvanute tuletõrje-
agitbrigaadi stsenaariumi-
te kirjutamisega, samuti 
osalesid  nende esitamistel. 

Järvakandi keskkooli 
noortuletõrjujate salk tõi Rap-
la rajooni võistlustelt järjest 
mitu võidukarikat. Täiskas-
vanud võistlesid edukalt 
agitbrigaadide ülevaatustel 
rajoonis ja vabariigis.
Järvakandis hakkasid Sa 
aktiivselt tegelema ka aja-
kirjandusega.

Kuuekümnendatel kirju-
tasid Järvakandist Vändra 
rajooni (1950–1962) ajale-
hele Sotsialismi Võit peale 
minu ka Vaike Jaansalu ja 
Eimar Kipper.  Järgnes koos-
töö ajalehega Ühistöö, Rapla 
maakonnalehega Nädaline 
ja Raplamaa Sõnumid. Pea-
le selle olen kirjutanud veel 
paljudele väljaannetele va-
bariigis. Kahjuks pole nende 

üle arvestust pidanud. On 
huvitav, et kui ühes numbris 
ilmus samalt autorilt mitu 
lugu, pandi toimetuses neile 
peale ühe erinevad nimed 
alla, et näidata kirjasaatjate 
pere kasvu. Nii oli isegi põ-
nev teada saada mulle antud 
pseudonüüme. Minult peaks 
olema ilmunud kaugelt üle 
tuhande artikli.
Ka täna pole Sa oma sulel 
lasknud rooste minna?

Sinu koostatud kogu-
mikes “Järvakandi läbi sa-
jandite“ I, II, III ja juubeli-
väljaandes „Klaasipealinn 
Järvakandi. Järvakandi kant“  
on minu lood heatahtlikult 
vastu võetud.
Eks ole tõsi ka see, et 
maestro Hannes Medel-
li mälestuspink sündis ju 
Sinu kogutud, kirjutatud 
ning avaldatud materja-
lide põhjal, sest nendeta 
oleks ta inimeste mälestus-
se jäänud suust suhu kan-
tava legendina. Kirjutad 
ka näidendeid?

Oli tarvis jahtunud jälje-
na unustuste hõlma kaduvat 
Järvakandi töölisasula ajalu-
gu taaselustada, kutsuda ae-
gade hämarusest hetkeks ta-
gasi nende inimeste vaimud, 
kes 1879. aastal ehitasid siia 
rabade keskele põlislaande 
klaasikoja, millest 1928. aas-
taks kasvas välja üks mood-
saim aktsiaselts Järvakandi 
Tehased, nende vaimud, kes 
siia Isakõnnu küla maadele 
püstitasid esimesed tööliste 
elamud, tänase inimsõbrali-
ku ja armsa Järvakandi ale-
vi elanike esivanemad, kes 

esimestena nihutasid 12 km 
lõunas asuvasse metsakol-
kasse Järvakandi vallakes-
kuse nime.
Olid ja oled tänaseni mit-
me seltsi ja ühingu tegevlii-
ge. Nimetaksid ehk mõne. 

Olin Raplas pärimus-
kultuuri kaitseprogrammi 
koostamise toimkonna liige. 
Praegu osalen ERMi Sõpra-
de Seltsi ja Järvakandi Aren-
dusseltsi töös.
Sul on arvukalt aunimetu-
si?

Jah, aja jooksul on neid 
kogunenud: ERMi teeneline 
ja aukorrespondent, ERMi 
Sõprade Seltsi asutajaliige, 
kauaaegne juhatuse liige 
ning ka seltsi auliige, Järva-
kandi teenetemärgi omanik, 
Eesti Kultuurkapitali 1998. a 
aastapreemia laureaat. Need 
on peamised. 
Sinu tulevikuunistused?

Tahaks jääda ikka tase-
mele, tõusmiseks pole enam 
aega.
Olen käsile võtnud kogumi-
ku “Järvakandi läbi sajan-
dite” IV koostamise. Kas 
toetad oma kirjatööga?

Ikka. Kirjatöö idee raa-
matu jaoks on mul juba ole-
mas.
Suvel viibisin Einvaldiga 
kahel korral Piusas, et leida 
veel midagi Piusa klaasilii-
va kaevandamise ajaloost. 
Imetlusväärne, kuidas Ein-
vald leidis küladest üles oma 
kunagised töökaaslased ja 
nendega mälestusi jagas. Oli 
ju Einvald see, kelle juhtimi-
sel kaevurid maa alt välja 
tulid, ehk klaasiliiva hakati 
tootma palju lihtsamal kar-
jääriviisilisel kaevandamis-
meetodil. Ka oli teretulnud 
Einvaldi  informatsioon lii-
vatootmise ajaloost kohaliku 
Piusa Koobaste Külastus-
keskuse töötajatele. 
Einvald on ehitanud maja, 
üles kasvatanud kolm last. 
Tal on seitse lapselast ning 
kaheksa lapselapselast.
Vähe on Eestis inimesi, kel-
lele loodus on andnud selli-
se vitaalsuse, erilise jutu- ja 
sulejooksu. Tervist ja jaksu 
edaspidiseks, lugupeetud 
juubilar!

Einvald Nõulik – 85

Heidame  pilgu spordiaasta-
le 2013, enne aga paar uudist 
võistlusrajalt. 

27. novembril peeti Kohi-
la spordikompleksis TV-10 
olümpiastarti hooaja ava-
võistlus. Meie õpilastest olid 
edukad Tõnu Algre (VP 60 
m jooks: III koht – 8,72) ja 
Ragnar Martin (VP kaugus: 
III koht – 4.48). Teine etapp 
juba pärast suuri pühi.

11. detsembril peeti sa-
mas Raplamaa koolinoorte 
kergejõustiku jõuluvõistlus. 
Kolmel alal olid parimad 
Liina Edvand  (BT 60 m – 
8,5; kõrgus – 1.40; hoo-
ta kolmik – 6.36) ja Anett 
Kaldas (JT kõrgus – 1.30; 

hoota kolmik – 6.41; teivas – 
2.20). Tublid olid ka Kaspar-
Rasmus Eelmaa (BP kõrgus: 
I – 1.65; hoota kolmik: I – 
8.19), Martin Voog (BP tei-
vas: I – 3.00), Markus Sepp 
(CP teivas: I – 2.40), Ragnar 
Martin (CP teivas: II – 2.20; 
hoota kolmik: II – 6.68), Ma-
ri Lutšihhin (BT teivas: II – 
2.20; 60 m: II – 9,1; kõrgus: 
III – 1.25) ja Carmen Melts 
(kõrgus – 1.15). Järgmised 
stardid juba uuel aastal.

Lõppevale aastale tagasi 
vaadates peab ütlema, et lii-
kumist ja spordi moodi asja 
oli parasjagu. Järvakandi 
Gümnaasiumi noored tõid 
koju TV-10 maakondliku 

ja koolide mitmevõistluse 
karikad. Tublid oldi suusa-
radadel. Toimusid juba tra-
ditsioonilised rahvaspordi-
üritused. Eesti Vabariigi 95. 
sünnipäeval suusatati „ümber 
maakera“, jüripäeval joosti 
tõrvikutega ja liiguti niisama, 
heidete päevadel olid ringid 
heitjaid täis, südamepäeval 
mõeldi-tehti südamele, laua-
tennisistid korraldasid oma 
ja maakonnavõistluse,  mit-
mevõistlejad proovisid eri-
nevaid kergejõustikualasid, 
lahtistel võistlustel sai jälle 
vasarat keerutada. 

Natuke uue tähtsuse on 
saanud Tupiku mäe veerel 
vana õunapuu alune plats, 

millest on kujunemas suvise 
terviseliikumise keskus. Sel 
aastal valminud katusealune 
oli kasutusel Järvakandi IV 
triatlonil ja võõrustas esimest 
korda peetud Raplamaa tervi-
seradade sarja jooksjaid-kepi-
kõndijaid. Et sellest sügisest 
on avatud ka Martini puu-
skulptuuride näitus, siis oli 
sügisel metsavahel tihedam 
liiklus kui tavaliselt. Näitus lä-
heb aga nüüd üle talverežiimi-
le. See tähendab, et puuslikke 
on võimalik näha vaid suus-
kadelt: hea tava kohaselt me 
lumeperioodil ju suusaradadel 
niisama ei jaluta – AITÄH!

Aasta tähelepanuväärse-
maks õnnestumiseks võib 

pidada aga II Järvakandi 
igamehe maratoni toimu-
mist. Ürituse on oma kanda 
võtnud SK Järvakandi Ka-
lev alla moodustunud ma-
ratoniühendus WELLOD. 
Jooksust meenutuseks veel 
niipalju, et stardis oli 49 
jooksjat ja auväärse mara-
toni läbis 29 – väga võimas! 
Vürtsi lisas seegi, et Eesti 
„maratonihullude“ TOP-
10st oli kohal tervelt 9 elavat 
legendi: Rein Pärn (hetkel 
kirjas 213 läbitud maratoni), 
Leili Teeväli (selle aasta ak-
tiivseim, hetkel 24 joostud, 
veteranide MM IV koht), 
Meelis Atonen (113 mara-
toni, neist 21 sel aastal) jt. 

Ka võitja aeg (2:57) on iga-
ti tubli, kuid jääb alla veel 
Järvakandi rekordile (Kalle 
Hansar 1992. a). Ka on vee-
bilehel marathon100.com 
viimase 100 aasta statistika 
Eesti jooksjate kohta kõik-
võimalikes edetabelites. 

Peab mainima, et ka Wel-
lod ise ei ole aasta otsa nii-
sama istunud. Hetkel kuulub 
jooksutiimi 7 meest, kes on 
kamba peale sel aastal läbi-
nud 31 maratoni ja plaanis 
on külastada veel vana-aasta 
maratoni Tallinnas.

Rahulikke pühi ja ärge üle 
sööge, ehk saab pühadeks 
ikka suusaradadele.

Margus Sepp

Spordiaasta lõpusirgel
Kohtumine Margit Salustega Rita Merekivi
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Uus  
vallakodanik

Gerret Kaldmets 

14. november 2013

Caspar Lilienthal 

29. november 2013

92
Karmen Soosalu

91
Benita Hanvere
Nikolai Uharski

85
Einvald Nõulik

80 
Valve Parind

70
Reet Ilus

Aavo Kallaste

Jumalateenistused Järvakandi Pauluse kirikus

• Teisipäeval, 24. detsembril kell 18 
 jõuluõhtu jumalateenistus
• Kolmapäeval, 25. detsembril kell 15  
 I jõulupüha armulauaga jumalateenistus, 
 laulab koguduse ansambel  
• Pühapäeval, 5. jaanuaril kell 15  
 kolmekuningapäeva  armulauaga jumalateenistus

Kogudust teenivad:
hooldajaõpetaja Mihkel Kukk, tel 486 8144, 5565 0722
õpetaja emeeritus Kalju Kukk, tel 487 7326
Juhatuse esimees: 
Rein Ranne, tel 487 7215, 5568 4450

Olga Kupri 
14.05.1934-
7.12.2013

Laine Jaanson 
28.07.1932-
11.12.2013

Head järvakandilased!
Et rohkem rõõmsaid sündmusi teid uuel 
aastal tabaks
ja edu oleks sedavõrd, et lausa jalust 
rabaks!
Täname teid meeldiva koostöö eest 2013. 
aastal ja soovime 
teile rahulikke jõulupühi ja edukat uut 
aastat!

OÜ Järvakandi Kommunaal

POLITSEI

Kahejalgsed puukotid ja 
varane aastavahetusemüra 
Jõulukuu rahu ja vaikus ei ole paraku jõudnud kõigi süda-
messe. Öeldakse, et killud toovad õnne. Pahatihti ei jagu 
seda mitte kõigile. Kahel viimasel nädalal on üks kohalik 
mehehakatis testinud oma arukust ning löögitäpsust akna-
klaaside peal. Siiani on peale jäänud joobes mehehakatis 
ning kaotajaks pooleks katkine aknaklaas. Politsei poolt 
oleme „võitjat“ premeerinud kopsaka rahatrahviga, tõe-
näoliselt kulmineerub tegu võimalusega veeta mugavalt 
aega „plate“ peal. 

Külmakraadide saabumisega hoogustus puuküttega 
majades kütmine. Usinamad varusid omale kevadel ning 
suvel talveks puuvarud. Laisad paraku armastavad meil 
liugu lasta teiste kulul. Ei ole harvad juhud, kus võrkudes-
se pakitud küttepuud jõuluaegsele imele kohaselt omale 
jalad alla kasvatavad ja naabrimehe pliidi all oma koha 
leiavad. Siin ei aita muu kui kahejalgsetest puukottidest 
politseile teada anda. Ehk suudame meie neid kuuri jääma 
sundida!

Aasta lõpp läheneb kiirel sammul. Sellest annavad 
meile märku paugutite kärgatused. Paugutite müük ja ka-
sutamine on lubatud ainult ajavahemikul 27. detsembrist 
1. jaanuarini. Müügipiirangu alla kuuluvad tooted, mille 
kasutamisel tekib pauguga heliefekt (müra). Pauguks ei 
loeta praginat, vilet ja sahinat.

Tuletame veel kord meelde, et kell 23–7 ei ole lubatud 
asulates või muudel tiheasustusega aladel heliefektiga pü-
rotehnilisi tooteid kasutada. Keeld ei kehti uusaastaööl ja 
kohaliku omavalitsuse ilutulestiku korraldamise loa ole-
masolu korral. 

Kindlasti tasub pürotehniliste vahenditega ümber käia 
ettevaatlikult ja kasutusjuhist jälgides.

Meeldivat vana aasta lõppu!
Jaan Sildoja

piirkonnavanem

MITMESUGUST
Ostame metsa- ja põllumaad 
üle Eesti ja ka saartel. Os-
tame ka raieõigust ja kasu-
tusvaldust ning kaasoman-
dit, mõttelist osa kinnistust. 
Metsamaa hinnad 300–11 
000 eur/ha, põllumaa hinnad 
300–3000 eur/ha. Maksame 
ka vahendustasu. Pakkumise 
võite teha internetiaadres-
sil www.metsakinnistud.ee 
(täites vajalikud lahtrid) või 
kirjutades meilie metsakin-
nistud@gmail.com
Kindlasti lisada kontakttele-

fon ja pakutava kinnistu ka-
tastritunnus.

Müüa kuivad 50 cm kuuse-
halud (paberipuust lõhutud) 
37eur/ rm. Tel 5373 7294.

Ostan PARIMA HINNAGA 
seisma jäänud kodumasinaid/
elektroonikat, autoromusid, 
tsikleid, põllutehnikat, rat-
taid, tööriistu, metalli jne. 
Transport, äravedu, demon-
taaž TASUTA! Raha kohe! 
Rohkem infot: 5894 7301.

Täname kõiki abilisi ja toetajaid meeldiva koostöö eest.
Rahulikke jõule  ja rõõmsat uut aastat!

Järvakandi Hooldekodu 

Üks väike jõuluingel Su lähedal on valvel,
ta soojendab Su hinge sel süngel südatalvel.
...
Ta vahel muutub täheks, kui teda vaatad, laps,
ja soovib, et kõik läheks Sul aina paremaks.

/Leelo Tungal/

Järvakandi Gümnaasium 

Soovime rahulikke ja rõõmsaid pühi ning 
head uut aastat! 

 
Järvakandi Gümnaasiumi koolipere 

Järvakandi 
Klaasimuuseumi 

kollektiiv 
soovib kõigile 

rahulikku jõuluaega 
ja kõike head algaval 

uuel aastal.

Jõulurõõm, see täidab hinge,
võtab mure, võtab pinge.
Annab südamele soojust,
nagu päike eal ei loojuks!
 
Jõulurõõm poeb tuppa tasa,
jätab rõõmuhelbed maha.
Kõikjal tunda tema hingust,
südames on tunda kergust!
 
Hiilib õhtuhämaruses,
tema jälgi leidub lumes.
Hinges süütab küünlaleegi,
rõõmu võtta ei saa keegi!

Rahulikku jõuluaega ning
õnnelikku uut aastat!

Lasteaed Pesamuna

JÕULUÕHTUL
Talveõhtu vaikses rahus
Jõululaule laulab maa, 
sädelevas lumesajus

Sumab muhe jõulutaat
                    Erika Esop

SOOVIME TEILE 
KAUNEID JÕULE JA 

LUGEMISTEROHKET UUT AASTAT
Aleviraamatukogu usin pere

Kõik oleneb sellest,
kuis vaatad ja näed,
ja sellest,
kes oled sa ise.
Alt vaadates suurem on kõik see, mis mäel.
Mäelt vaadates all on kõik pisem …

Täname kõiki koostööpartnereid ja meie maja külastanuid!
Soovime hinge jõulurahu ja avatud  sooja südant tulevasse aastasse!
Toredate kohtumisteni!

Kultuurihalli pere

ä l


